
Høringssvar fra Kystdirektoratet 

Kystdirektoratet har følgende bemærkning: 
  

Vedrørende udkast til vejledning om stormflodspuljen, fremgår det på side 3 punkt ` 2. Tilskudsordningens 
formål´ at: Stormflodspuljens formål er at medvirke til en hurtig genopretning af kommunale bygninger og 
kommunal infrastruktur, som er beskadigede i stormfloden 20.-21. oktober 2023. Der gives tilskud til op til 
25 % af de stormflodsramte kommuners tilskudsberettigede udgifter til genopretning af stormflodsskader 
på kommunale bygninger og infrastruktur. 
  
På s.7 punkt`9. Definitioner´ fremgår det, at kystbeskyttelsesanlæg har en særskilt definition fra 
infrastruktur og bygning. 
Det er derfor uklart, om stormflodspuljen også dækker genopbygning af kystbeskyttelsesanlæg. Det er 
muligvis det, der menes, eftersom kystbeskyttelsesanlæg som definition anvendes i forbindelse med 
tilskudsordningen, og at der i det supplerende dokument `udkast til afgørelse efter miljøvurderingslovens § 
10 om at vejledning om stormflodspuljen ikke er omfattet af kravet om miljøvurdering 
(screeningsafgørelse)´ nævnes på side 2, at: ved infrastruktur forventes veje, havne 

og kystbeskyttelsesanlæg at være omfattet. Hvis dette er tilfældet, kan det fremgå tydeligere i punkt ` 2. 
Tilskudsordningens formål´, at kystbeskyttelsesanlæg hører ind under stormflodspuljens formål. 
  
Kystdirektoratet vil gerne understrege, at kystbeskyttelsesanlæg er et anerkendelsesværdigt formål. 
  
  
Med venlig hilsen 
 
Anna Bredahl Elkjær 
Fuldmægtig l Klimatilpasning 

 
 
Miljøministeriet 
Kystdirektoratet l Højbovej 1 l 7620 Lemvig l Tlf. +45 99 63 63 63 l kdi@kyst.dk l www.kyst.dk 
 
Se Kystdirektoratets kortlægning af risiko for oversvømmelse og erosion frem til 2120 
 

 
  

mailto:kdi@kyst.dk
http://www.kyst.dk/
https://kystplanlægger.dk/


Høringssvar fra Bornholms Kommune 

Til rette vedkommende, 
  
Omfanget af anlægsopgaver efter stormfloden på Bornholm, er forholdsmæssigt stort. Vi har økonomisk 
opgjort skaderne til ca. 15.000.000 millioner kr. 
  
Anlægsopgaverne skal i henhold til puljens retningslinjer være udført, afleveret og færdigfaktureret i 
indeværende regnskabsår. 
Det ses som en meget presset tidshorisont og vil i de fleste tilfælde være meget svært at kunne overholde, 
med udgangspunkt i et puljetilsagn medio maj. 
  
Hvis kommunerne skal kunne imødekomme faktureringskrav, skal tilbuds/udbudsmaterialet ligge klar til 
udsendelse når tilsagnet kommer, og de bydende entreprenører skal være orienteret om de korte frister. 
Det betyder på Bornholm, at kredsen af entreprenører indsnævres, idet de jo også skal være klar til at gå i 
gang på korte frister, hvis de vinder opgaven. 
  
Alt taget i betragtning, mener Bornholms Regionskommune at det en alt for kompakt puljeafvikling, og vil 
gerne henstille at den forlænges til udgangen af 2025. 
  
  
 
Venlig hilsen 
 

 

  

  
Jordan Stefan Kaczmarek 
Anlægskoordinator 

  

Center for Natur, Miljø og Fritid 
Veje og havne 
Skovløkken 4, Tejn 
3770 Allinge 

 

 

  

www.brk.dk 
 
 
Bornholms Regionskommune 

 

 

  



Høringssvar fra Faxe Kommune  

Hermed høringssvar fra Faxe Kommune. 
  

• Vi ønsker at udgiftsafholdelse skal være mulig i 2024 og 2025 og ikke kun 2024 - idet der er 

mange processer forbundet med projekterne før de kan anlægges og der er også en 

betydelig egenfinansiering, som vi vanskeligt kan tilvejebringe grundet meget lav likviditet. 
• Vi ønsker at sandfodring også er tilskudsberettiget, så det ikke kun er stationære anlæg. 
• Vi ønsker at det præciseres at tilskud til udbedring af mur til oprindelig kote gerne må 

bruges til delfinansiering af muren, hvis denne opføres i højere kote end oprindeligt. 
  
Venlig hilsen 

 

Jørgen Veisig 

Centerchef  
 

 
Center for Ejendomme 
Centerstab 
Frederiksgade 9 Telefon: 56202900 
4690 Haslev  www.faxekommune.dk 

 
 

Postadresse: Faxe Kommune, Frederiksgade 9, 4690 Haslev 
 

 

  



Høringssvar fra Dragør Kommune  

Dragør Kommune hilser muligheden for at få tilskud til projektudgifter som følge af stormfloden i oktober 
2023, velkommen. Her følger kommunens høringssvar til vejledningen: 
 
Dragør Kommune har allerede i oktober, november og december 2023 haft udgifter til akutte reparationer 
som følge af stormfloden. Dragør Kommune bemærker, at det bør være muligt at få godtgjort allerede 
afholdte udgifter ( i oktober, november og december 2023) mod dokumentation for afholdelse. 
  
Dragør Havn blevet beskadiget af stormen, ligesom diget udfor Dragør Nordstrand også er beskadiget og 
skal repareres. Jf. Bilag 1, er det dog kun muligt for Dragør Kommune at søge om tilskud fra 
stormflodspuljen til udgifter. Der planlægges afholdt på strækningen syd for havnen og frem til 
kommunegrænsen mod Taarnby Kommune. Dragør Kommune bemærker, at muligheden for at søge om 
tilskud fra puljen bør dække hele kommunens geografi. 
  
  
Høringssvaret indgives med forbehold for at sagen skal politisk godkendes af Dragør Kommunes Klima – By- 
og Erhvervsudvalg den 10. april. Dragør Kommune vil efterfølgende be- eller afkræfte høringssvaret. 
  
  
Venlig hilsen 
 
Lise Holm  
Projektleder 
Center for Plan, Teknik og Erhverv 
 
Rådhuset, Kirkevej 7 
2791 Dragør 
Tlf.: 3289 0100 
www.dragoer.dk   
 

 
 

 

  



Høringssvar fra Lolland Kommune  

Hej MST 
  
Hermed høringssvar fra Lolland Kommune. 
  
Ad. 7 , og AD 8 dot 3, bør ændres så ikke kun stormflodsskader med også skader på veje, 

følgevirkning (kørsel på småveje med materialer til reparation af Dige) kan komme i 

betragtning ved ansøgning om tilskud. Det er ofte små veje til sommerhusområder der bliver 

belastet med kørsel af materialer til hurtig sikring af digerne. 
  
Ad. 4, Der bør også kunne søges lånetilskud, såfremt man er berettiget til tilskud, men ikke får 

dette p. g. a.  afsatte midler ikke rækker. 
  
  
  
Med venlig hilsen 
Kjeld Jensen 
  
Park og Vejchef 

 
Lolland Kommune 
Park og Vej 
Narvikvej 11, 4900 Nakskov 
www.lolland.dk | Tlf. 54 67 67 67 
  

 
 

 

  

https://www.lolland.dk/


Høringssvar fra Greve Kommune 

Hermed indgives Greve kommunes høringssvar til udkast til vejledning om stormflodspuljen. 
  
Punkt 8.- Udgifterne, der søges om tilskud til, skal kunne henføres til genopretning af kommunale bygninger 
og kommunal infrastruktur, der er helt eller delvist ejet eller økonomisk støttet af ansøgerkommunen . 
Det er her uklart om her også menes kystsikringsanlæg. Er kystsikringsanlæg indbefattet af kommunale 
bygninger? 
  
Punkt 9. Definitioner 
Det er uklart hvad definitionerne skal bruges til. Skal det for eksempel betyde at skader på bygninger, 
infrastruktur, veje, havne, kystbeskyttelsesanlæg dækkes af tilskudsordningen 
  
punkt 10.1 Hvilke udgifter gives der tilskud til” 
Skal det forstås sådan at skader på badebroer dækkes og gælder dette også badetrapper der går fra et 
kystsikringsanlæg og ned i vandet. 
  
  
Med venlig hilsen 
 

Line Sandholm Hermansen 
Parkforvalter 
 
Vej & Landskab 
Center for Teknik & Miljø 
  
  

 
Greve Kommune · Rådhusholmen 10, 2670 Greve 

www.greve.dk · 43 97 97 97  
 

  



Høringssvar fra Hvidovre Kommune 

 

Miljøstyrelsen tilskud-natur@mst.dk   
Hvidovre Kommune  
Hvidovrevej 278  
2650 Hvidovre  

  
Kommunalbestyrelsen 

Borgmester:   
Anders Wolf Andresen  

  

 

Høringssvar til vejledning om tilskudspulje i forbindelse med 

stormflodspuljen 20-21. oktober 2023  
  

Hvidovre Kommune har d. 1. marts 2024 modtaget Miljøstyrelsens høring om udkast til 
vejledning om tilskudspulje i forbindelse med stormfloden 20. 21. oktober 2023.  
Høringsfristen er sat til 15. marts 2024.  

   

Grundet den korte svarfrist har det ikke været muligt at behandle høringssvaret 
politisk.  
   

Det skal først og fremmest pointeres, at puljens meget snævre fokus og omfang levner 

meget få muligheder for at løse de problemer, stormfloden i oktober skabte.  

 www.hvidovre.dk  
  
Sagsnr.: 24/7158  
Doknr.: 51217/24  
  
Dato: 15-03-2024  
  
Rådhusets åbningstider:  
  
Mandag-onsdag: 10:00-14.30 

Torsdag: 13:00-17.30 Fredag: 

10:00-13.30  
  

Stormfloden førte ikke til nævneværdige ekstraomkostninger, hvad angår den 

kommunalt ejede havn, hvilket desværre ikke var tilfældet med den private havn, 

”Bådelauget” i Kalveboderne, som blev ramt hårdt af stormfloden. Deres broer er nu 

totalt ødelagt. Bådelauget er en 50 år gammel borgerdrevet forening med aktiviteter, 

der betyder meget for mange menneskers liv på og omkring havet og naturen i 

lokalområdet. Nu forsøger de at samle penge ind til genopbygningen.  

Det er en udfordring, som Bådelauget ikke er ene om. Særligt i de indre danske 

farvande ligger mange privatejede småhavne, der ikke er omfattet af puljen og som 

derfor ikke får økonomisk støtte til genopbygningen, selvom de i mange tilfælde 

udgør store historiske, kulturelle og rekreative værdier i deres respektive 

lokalsamfund.  

Derfor er det Hvidovre Kommunes opfattelse, at også private småhavne skal kunne få 

adgang til at søge om støtte til genopbygning efter stormfloder.   

   

  
  
  
  
  

 
  



Hvidovre Kommune finder yderligere at puljens størrelse er langt fra det behov, som 

de danske småhavne nu akut står med. Endelig er det en unødig bureaukratisering at 

sætte så strikse rammer for, hvornår hvilke  

omkostninger til genopbygning efter stormfloden er afholdt – og især at gøre det med 

tilbagevirkende kraft. Dokumentation, for at omkostningerne er relateret til skader 

fra stormfloden i oktober, bør være tilstrækkelig.   

Som afslutning skal der peges på, at de allerede igangværende havstigninger 

uundgåeligt vil føre til flere stormfloder i fremtiden. Derfor bør der ud over denne 

akut afsatte pulje, findes løsninger i forhold til fremtidens stormfloder. Havne må nu 

engang ligge ved havet og har ikke mulighed for at flytte ind i landet. Og adgangen til 

havet er – og har altid været – et grundelement i den danske kultur.  

 

  

Med venlig hilsen      

Anders Wolf Andresen      

Borgmester  

 Hvidovre Kommune  

  

  



Høringssvar fra Svendborg Kommune 

Miljøstyrelsen 

Tolderlundsvej 5 

5000 Odense C 

Mail: tilskud-natur@mst.dk 

Høringssvar vedr. udkast til vejledning om stormflodspuljen 

Miljøstyrelsen har sendt udkast til vejledning om stormflodspuljen i høring. Svendborg Kommune 

har følgende bemærkninger til udkastet: 

1. Svendborg Kommune finder, at tilskudspuljen er for lille. Ud fra det kendte om omfanget af 

stormflodsskaderne i de 27 berørte kommuner kan det med rimelig sandsynlighed forudses, 

at ansøgningerne fra kommunerne tilsammen vil overstige de 485 mio. kr. Hver enkelt 

kommune har således udsigt til at opnå en lavere tilskudsprocent på maksimalt 25 0/0. 

2. Svendborg Kommune finder det utilfredsstillende, at der kun kan søges om dækning af 

udgifter afledt af stormfloden den 20. og 21. oktober, som afholdes i 2024. Visse af skaderne 

krævede akut udbedring, hvorfor kommunen var nødt til at afholde udgifterne hertil allerede 

i 2023. Det er ikke rimeligt, at disse udgifter ikke også er omfattet af stormflodspuljen. 

3. Svendborg Kommune finder, at tilsagnsperioden skal forlænges. Mange af projekterne 

vedrører udbedringer af skader på vejarealer og havneanlæg. Sådanne projekter kræver en 

grundig projektering, forberedelse af et udbud og en rimelig periode til afvikling. Der er 

dermed en vis sandsynlighed for at projekterne ikke er afsluttet inden udgangen af 2024. 

Svendborg Kommune skal derfor opfordre til at tilsagnsperioden forlænges, så den Iøber ind 

i 2025. 

Bo Hansen 

  



Høringssvar Ærø Kommune 

 

   

 Miljøministeriet   Sekretariatet 

 Miljøstyrelsen 
 
 

  

 Tilskud-natur@mst.dk   post@aeroekommune.dk  

  

  

Sagsbehandler: PMN 

  

  

15. marts 2024 

 

  

Høringssvar fra Ærø Kommune  til ekstern høring af udkast til 

vejledning stormflodspuljen  

  

Ærø Kommune har følgende bemærkninger til udkast til vejledning vedr. stormflodspuljen.   

  

Kun udgifter afholdt i 2024 kan omfattes  

Det nævnes adskillige gange i Vejledningen, at puljen kun gælder for udgifter afholdt i 2024.  

For at gå direkte til biddet, så er det meget uhensigtsmæssigt i forhold til at realisere de relativt store 

anlægsprojekter, der er tale om på Ærø, at det kun er udgifter afholdt i 2024, der kan søges om og gives 

støtte til.   

Udgifter, som er afholdt i 2023 umiddelbart efter stormfloden, omfattes ikke såfremt de er betalt og 

afregnet i 2023. Det betyder konkret for Ærø Kommunes vedkommende at udgifter for over 2,5 mio. kr. 

ikke er omfattet.  

Det samme gælder udgifter i 2025. Udgifter, som eventuelt må ligge i 2025, kan nemlig ikke støttes. Det er 

især et problem ved realisering af større anlægsprojekter, der forudsætter udbud af bygherrerådgivning 

(rådgivningsydelser), projektering og udbud, inden det konkrete anlægsprojekt kan igangsættes. Med 

forventet svarfrist ultimo maj 2024 giver det en meget kort tidsfrist til at gennemføre anlægsprojekterne, 

hvilket skønnes ikke at være realistisk muligt. Det betyder således konkret for Ærø, at anlægsprojekternes 

realisering (byggeperioden) tidligst kan igangsættes i 2. halvår 2024, med en betydelig risiko for at nogle 

af projekterne vil skulle udskydes til færdiggørelse i 2025, og dermed også at udgifterne dertil afholdes i 

2025.   



Det er desuden meget uhensigtsmæssigt at ordningen er begrænset til 2024, fordi det vil betyde, at alle 

kommuner, som er ramt af stormflod, vil skulle have så mange anlægsopgaver udført som muligt i 2024. 

Det giver en ekstra efterspørgsel hos leverandører af specialiserede bygge- og anlægsopgaver, som vil øge 

priserne i et marked, som allerede ligger på et historisk højt prisniveau. Man kan frygte at den 

begrænsede støtte som kommunerne får i denne sammenhæng, bliver spist op af prisstigninger fordi 

efterspørgslen vil være større end udbuddet. Der vil ofte være behov for specialiserede leverandører 

inden for havne, anlæg og infrastruktur, så kommunerne kan ikke bare sætte andre anlægsopgaver på 

hold for at begrænse efterspørgslen.   

Samlet skal Ærø Kommune derfor på det kraftigste opfordre til, at der gives mulighed for at udgifterne til 

stormfloden følger skaderne som ved enhver anden forsikringsskade, og at både afholdte udgifter fra 

2023 samt udgifter, der af praktiske årsager måtte ligge i 2025 eller senere, også omfattes af ordningen.  

Tilskuddets udmøntning og tilskudsprocenten – afsnit 11  

Det fremgår af vejledningen, at der maksimalt kan opnås tilskud til 25 % af de tilskudsberettigede udgifter, 

samt at tilskuddet fordeles proportionalt mellem ansøgerkommunerne ud fra deres ansøgte 

tilskudsberettigede udgifter. Søges der om tilskud på et beløb over det maksimalt afsatte beløb, vil 

tilskudsprocenten derfor blive mindre end de 25%  

Det er Ærø Kommunes holdning, at udmøntningen af puljen bør tage særlige hensyn til skadesomfangets 

relative betydning for den enkelte kommune. Skaderne har et omfang på Ærø der - set i forhold til 

kommunens størrelse med 6.000 indbyggere – er meget betydelig.  

Konsekvenserne af ikke at modtage tilskud og lån i fuldt omfang, vil alt andet lige få meget store 

konsekvenser for velfærden på Ærø, på grund af eventuelle afledte besparelser på velfærd. Konkret vil alle 

anlæg som kommunen skal udføre, skulle betales af kommunens driftsoverskud, med mindre kommunen 

får støtte til anlægsudgifterne. Uanset om vi låner eller ej, så skal driften betale for anlæg og afdrag på 

lån.  

Det er problematisk og meget udansk, at borgere i kommuner med stormflod skal have ringere vilkår end 

borgere, som bor i kommuner uden stormflodsskader. Der er via eksempelvis udligningsordningen gjort et 

stort arbejde for at udjævne forskelle i mulighederne for velfærd blandt kommunerne. Med den seneste 

stormfold rammes en kommune som Ærø meget hårdt af en hændelse, som vi ikke har haft nogen chance 

for at undgå eller forsikre os mod. Det bør være en udfordring som løses i fællesskab.  

Ærø Kommune foreslår derfor, at tilskud til kommuner, der er særligt hård ramt af stormfloden og som 

relativt set har meget betydelige udgifter hertil, ikke reduceres forholdsmæssigt. Alternativt at der 

indarbejdes yderligere kriterier, som tager et særligt hensyn til små kommuner, der forholdsmæssigt er 

særligt hårdt ramt af stormfloden. Det kunne fx være en højere tilskudsprocent på op til 50%.  

Projektændringer – afsnit 16   

I sammenhæng med den ovenfor nævnte problematik med tilskudsprocenten, ønsker Ærø desuden, at 

Vejledningen også forholder sig til denne problemstilling: Hvis det i løbet af 2024 viser sig, at der er 

kommuner, der ikke anvender den fulde bevilling pga. at projekter ændres, bør vejledningen forholde sig 

til muligheden for fordeling af en eventuelt restpulje. Restbeløb i puljen kan med fordel blive bragt i 

fornyet udbud til ansøgning blandt øvrige kommuner.   



I afsnittet om projektændringer er der desuden beskrevet en vis fleksibilitet som muliggør at 

kommunerne kan flytte lidt rundt på mindre beløb op til 10% af tilskudssummen, dog kun samlet 200.000 

kr. Det faktiske beløb på 200.000 kr. er et meget lille beløb relativt til omfanget af de store projekter, som 

Ærø Kommune forventer at søge på.   

Fleksibilitet er vigtig. Særligt i lyset af, at der er en meget snæver tidsramme for realiseringen af 

anlægsprojekterne. Det problem opstår, hvis der er projektændringer ud over de 10% eller samlet 

200.000 kr. Det risikerer at sætte projekter i stå, ind til der foreligger en godkendelse af ændringen. Så 

hurtige svar på anmodninger om ændringer må være en vigtig prioritet i administrationen af 

stormflodspuljen.  

Øvrige bemærkninger til vejledningen  

Lånepuljen - afsnit 4.  

Der er nævnt, at der oprettes en lånepulje for at understøtte at kommuner med lav likviditet også har 

mulighed for at anvende stormflodspuljen. Det er ikke oplyst hvor stor puljen bliver. Det er væsentligt for 

Ærø Kommune at udgifter fratrukket tilskud fra stormflodspuljen kan lånefinansieres fuldt ud.  

Øvrige betingelser for tilskud - afsnit 8   

Det indgår i afsnit 8, at ”Opnåelse af tilskud tilsidesætter ikke kommunens ansvar i forhold til anden 

lovgivning, der regulerer gennemførelsen af de genopretningsprojekter der søges om tilskud til.”  

Ærø Kommune gør igen opmærksom på, at såfremt et reetableringsprojekt af et dige og kystsikringsanlæg 

vil kræve godkendelse fra Kystdirektoratet, må der påregnes en sagsbehandlingstid på 6 måneder eller 

mere. Det forsinker igangsættelsen af konkrete projekter ganske betydeligt. Dette bør have særlig 

opmærksomhed.  

Definitioner – afsnit 9  

Vejledningen indeholder en beskrivelse af veje, som benævnes med et ”skal”: de skal være registreret 

som kommunale veje eller stier i det centrale vej- og stiregister. De ærøske veje og stier er endnu ikke 

digitaliseret og kan derfor ikke ses i det centrale vej- og stiregister – VCS.   

Vi bør gøre opmærksom herpå, og bede om at få en tilkendegivelse om, at det ikke er et problem i 

ansøgningen.  

Ikke-tilskudsberettigede udgifter – afsnit 10.2  

Det fremgår, at oprensning af vandløb ikke er omfattet. Det kan virke uhensigtsmæssigt, at denne type 

udgifter ikke er medtaget, idet vandløb, som er tilstoppet med søsten og –materialer, skaber opstuvning 

af vand, med risiko for en række følgeskader. En operation, der helt entydigt har karakter af 

skadesbegrænsning. Konkret har Ærø i hvert fald et vandløb beliggende bynært ved Marstal, som vi 

konkret mangler at få oprenset.  

Afsluttende  

Afslutningsvis vil Ærø Kommune endnu engang gøre opmærksom på vores behov for hjælp til at håndtere 

de betydelige skader på veje, stier, kystsikringsanlæg og havne, der skete på Ærø i forbindelse med 

stormfloden den 20.-21. oktober 2023. Vi appellerer derfor til, at de synspunkter vi har fremfør her, må 

føre til ændringer i stormflodspuljens udformning.  



  

Med venlig hilsen  

Peter Hansted      Peter M. Nielsen  

Borgmester         Teknik- og miljødirektør  

Sagsnummer: S2024-1015 

Dokumentnummer: D2024-14426 

  



Høringssvar fra Stevns Kommune 

 

 

Høringssvar: Udkast til vejledning - 

Stormflodspuljen   

Stevns Kommune blev i oktober 2023 ramt af stormflod og kan som følge deraf søge om midler fra den 

ekstraordinære stormflodspulje. Her følger Stevns Kommunes høringssvar og bemærkninger til ‘Udkast til 

vejledning – Stormflodspuljen'.   

Det er problematisk, at støtten kun omfatter udgifter afholdt i  

2024   

Udgifter afholdt i 2023 er ifølge ‘Udkast til vejledning – Stormflodspuljen' ikke tilskudsberettigede, og 

det er stærkt problematisk. Det burde være åbenlyst, at vi som kommune hurtigt må sikre og genskabe 

vores kritiske infrastruktur som f.eks. ødelagte vejanlæg, og derfor blev de mest akutte reparationer 

gennemført allerede i 2023.   

Stevns har i 2023 som følge af stormfloden derfor afholdt udgifter til en række akuthandlinger som f.eks. 

oprydning og reetablering svarende til en samlet sum på i alt 1.489.221 kr.    

Stormflodspuljen er blevet til ekstraordinært for at imødekomme de kommuner, der blev ramt af 

stormfloden og det bør således også være muligt at medtage dokumenterede udgifter afholdt netop som 

følge af stormfloden.   

Lånepuljen    

Som supplement til stormflodspuljen er der oprettet en ekstraordinær lånepulje på 375 millioner kroner, 

som er målrettet kommuner med lavere likviditet.  Det fremgår ikke af ‘Udkast til vejledning – 

Stormflodspuljen', hvad der forstås ved kommuner med lavere likviditet? Vil Stevns Kommune f.eks. have 

mulighed for at ansøge lånepuljen?  

Upræcise formuleringer omkring havne og moleanlæg   

Der er i ‘Udkast til vejledning – Stormflodspuljen' en række opremsninger om det puljen dækker, og 

det som puljen ikke dækker. Under punket 9, definitioner står der bl.a.:    

Havn    

Ved en havn forstås et beskyttet, afgrænset anlæg ved en kyst eller bred, hvor skibe lægger til, fortøjes, 

lastes, losses osv. med ét eller flere vandområder omgivet af kajer og moler.    

Her anvendes ordet ‘moler’ som en måde til at beskrive indkredsningen af et område. Under punktet 10.1 

‘Tilskudsberettigede udgifter’ står der bl.a.: ”Reetablering af broer, herunder både- og badebroer” men 

der står intet om moleanlæg. Bliver reetablering af moleanlæg dækket af stormflodspulje?   

Listen over tilskudsberettigede udgifter bør udvides og definitionerne tydeliggøres og præciseres.   

Miljøstyrelsen  
Tolderlundsvej 5   
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Oprydning efter stormen   

Oprydning / skrald   

Under punktet 10.2 ‘Ikke-tilskudsberettigede udgifter’, står bl.a. ”Oprydning efter stormfloden / fjernelse 

af stormskrald”. I Stevns Kommune har vi umiddelbart efter stormfloden haft udgifter svarende til 

161.000 kr. fra oprydning i havneområdet samt 87.000 kr. til oprydning langs kystområdet primært fra 

Kystvejen i Strøby Egede. Oprydning og bortkørsel har været nødvendigt for at sikre fremkommelighed og 

give plads til genopbygning, og har således ikke afsæt i et æstetisk ønske om, at det skal se pænt ud.    

Vandløb    

Under punktet 10.2 ‘Ikke-tilskudsberettigede udgifter’ står bl.a. ”Oprensning af vandløb”. Stevns 

Kommune har haft udgifter til frigravning af udløb fra flere vandløb umiddelbart efter stormfloden. 

Dette er en direkte følge af stormen, som deponerede så store mængder materiale, at udløbene blev 

blokerede og dermed hindrede afstrømning af vand fra oplandet og resulterede i flere oversvømmelser af 

bl.a. veje inde i land. Hvis ikke materialet blev fjernet ville det have fået store konsekvenser i oplandet i 

form af oversvømmelser af f.eks. boliger. Umiddelbart efter stormen i oktober 2023 havde Stevns 

Kommune udgifter svarende til 35.000 kr. til frigravning af udløb.  

  

Venlig hilsen      

Birgitte JTK Nielsen    

Centerchef  

  



Høringssvar fra Haderslev Kommune  

Miljøministeriet  

J.nr. 2023-116120 

8. marts 2024 • 23/22796 – sagsbehandler: Karin Sommer  

 

Høringssvar vedrørende stormflodspuljen  

Haderslev Kommune har følgende bemærkninger til Miljøstyrelsen udkast til 

vejledning om stormflodspuljen:  

• Vi mener, at formuleringen i afsnit 10 ”Miljøstyrelsen kan kun udbetale tilskud til udgifter, som er 

afholdt eller bogført således, at det belaster det kommunale anlægsbudget for 2024” bør slettes. 

Det bør ikke have betydning for tilskuddet, om kommunen bogfører udgifterne til stormflod på drift 

eller anlæg. Det afgørende er, at det kun er udgifter, som er berettiget til dækning i forbindelse 

med stormflod, som vi indberetter til puljen. Det er mere ressourcekrævende at håndtere udgifter 

og bevillinger på anlæg end på drift, og i nogle tilfælde, hvor der er tale om mindre reparationer, er 

det ikke hensigtsmæssigt.  

  

• Vi mener også, at det bør være muligt at få tilskud til dokumenterede udgifter i 2023 til udbedring 

af skader efter stormflod den 20./21. oktober 2023.  

  

• Desuden undres vi over, at arbejder og indsatser der er håndteret, i kommunens eget regi ikke er 

omfattet af stormflodspuljen. Det bemærkes i denne sammenhæng at kommunerne er organiseret 

forskelligt i forhold til, hvor mange opgaver der håndteres internt eller ved ekstern entreprenør.  

  

• Vi kunne godt have ønsket os en mere forsimplet vejledning, da den nuværende indeholder krav og 

vilkår, som resulterer i mere bureaukrati end godt er. Et eksempel herpå er i h.t. afsnit 16 at 

budgetændringer over 10 % skal godkendes af Miljøstyrelsen.  

  

• Endelig mener vi, at projekter, som får tilsagn inden udgangen af maj 2024, men som af forskellige 

grunde først kan færdiggøres i 2025, bør være omfattet af ordningen.  

Med venlig hilsen   

                                 Thomas McCulloch                /              Karin Sommer  

Drifts- og Anlægschef                        økonomisk konsulent  
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Høringssvar fra Solrød Kommune 

Høringsvar vedr. udkast til vejledning om stormflodspuljen   

Solrød Kommune har to bemærkninger til vejledningen:   

1. Bemærkninger til perioden for, hvornår de afholdte udgifter kan indgå 

som stormflodsdækkede udgifter.   

Som det står nu i orienteringsbrevet, kan udgifter afholdt i 2023 ikke søges 

dækket.  En lang række kommuner, herunder Solrød, var nødsaget til øjeblikkeligt 

at genopbygge kystbeskyttelse og sørge for oprydning m.v. – blandt andet for at 

undgå større skader ved efterårs- og vintersæsonens senere stormvejr. Solrød 

Kommune har derfor afholdt en del udgifter i 2023, som dermed ikke umiddelbart 

ser ud til at kunne dækkes af stormflodspuljen. Det virker uhensigtsmæssigt med 

den datoafgrænsning, fordi kommunerne i henhold til transaktionsprincippet skal 

betale udgifterne i det regnskabsår, hvor de afholdes. Solrød Kommune vil derfor 

anmode om, at også dokumenterede udgifter afholdt i 2023 kan indgå i det beløb, 

der søges delvist dækket af puljen – blandt andet fordi finanslovspuljen vel også i 

høj grad skal betragtes som en slags likviditetsmæssig dækning af kommunale 

udgifter, når der i 2024 indarbejdes en pulje til dækning af stormflodsudgifter i 

2023.  

2. Bemærkninger til anvendelsen af det bevilgede beløb.  

Solrød Kommune forstår opgørelsesmetoden, men ikke fuldt ud, om ordningen 

indeholder bindinger på kommunens anvendelse af tilskuddet.  

For kommunens vedkommende er der tale om et ”fælleskommunalt 

kystbeskyttelses- projekt” efter kystbeskyttelseslovens kap.1a. Kommunen har 

besluttet, at 50 % af projektets udgifter skal betales af de grundejere, der opnår 

en beskyttelse eller anden fordel af projektet, mens kommunen afholder de 

resterende 50 % af udgifterne (begrundet i den kommunale interesse i de 

rekreative strandarealer og områdets naturbeskyttelsesinteresser). Den enkelte 

grundejers bidrag fastsættes i henhold til kriterier vedtaget af kommunen. 

Kommunen er selv grundejer i området, og bidrager på lige fod med de øvrige 

grundejere.    

Et væsentligt element i beskyttelsen er en ”sandfodring” af en eksisterende 

klitrække, så den opnår en sikringshøjde på 2,20 m. De væsentligste skader består 

i stormenes bortskylning af dele af dette anlæg, der herefter skal reetableres med 

en ny sandfordring.   

Hvis kommunen i øvrigt opfylder betingelserne, forventer vi at modtage et 

tilskudsbeløb. Det kan kommunen enten anvende til at supplere kommunekassen 

med eller kommunen kan indskyde beløbet i genopretningsprojektet. Resultatet 

af den første fremgangsmåde vil være, at kommunekassen (og dermed alle 

borgere) for fordel af tilskuddet. Imidlertid hælder kommunen mere til at 

indskyde tilskudsbeløbet i restaureringsprojektet, således at alle bidragsydere incl. 

grundejerne får direkte gavn af tilskuddet.  

Solrød Center 1 
2680 Solrød Strand 
Telefon +4556182000 
www.solrod.dk 



Kommunen finder imidlertid ikke, at vejledningen tager stilling til dette – hvilket 

måske er udtryk for, at der ikke ligger bindinger i ordningen på 

anvendelsesformen.  

Kommunen ser gerne en præcisering af dette spørgsmål.  

  

Venlig hilsen  

Lotte Kjær  

Leder af Natur og Klima  

  



Høringssvar fra KL 

KL-høringssvar vedrørende vejledning om 

stormflodspuljen.   

KL takker for høringen af vejledning til Stormflodspuljen, og 

kvitterer for den kontante hjælp puljen stiller til rådighed for 

kommunerne.  

Den nye etårig tilskudspulje er oprette med det formål at 

medvirke til en hurtig genopretning af kommunale bygninger 

og kommunal infrastruktur, som er beskadiget i stormfloden 

oktober 2023.  

Der tages forbehold for efterfølgende politisk behandling af høringssvaret.  

Generelle bemærkninger  

Stormfloden i oktober 2023 medførte store udgifter for de berørte kommuner. Derfor hilser KL puljen 

velkommen, den kan hjælpe kommunerne med den opgave, de står over for, og allerede er i fuld gang med 

at løse.  

KL finder at de tidsmæssige afgrænsninger for tilskud er unødvendigt stramme, i det kun bogførte udgifter i 

kalenderåret 2024 er omfattet.  

Mange kommuner begyndte udbedringerne af skader straks efter stormen, herunder retablering af grønne 

områder og rekreative anlæg. Der har også i 2023 været et stort oprydningsarbejde på havne og kyster, 

derfor bør dokumenterede udgifter afholdt i 2023 være omfattet af puljen.   

Tilsvarende bør det være muligt at opnå tilsagn i år, men afregne udgifterne til projekter i 2025. Det kan 

forudses at de største projekter som kræver både nye tilladelser, høringer, politisk behandling, udbud og 

lang anlægsfase, ikke kan færdiggøres i 2024. Kommunerne modtager først afgørelse om tilskud i maj 

måned, og da der er mange kommuner, men få kvalificerede entreprenører vil hastværket presse priserne 

op og kvaliteten ned, når alt skal være afsluttet i 2024.  

KL havde naturligvis gerne set, at kommunerne fik dækket mere end 25 procent. Vi finder det 

uhensigtsmæssigt at kommunerne skal planlægge med et tilskud på 25%, men reelt kan beløbet blive 

mindre.   

I Miljøministeriets pressemeddelelse den 8. februar 2024 står der: ”I slutningen af sidste år blev regeringen 

…………. derfor enige om at afsætte 125 mio. kr. på finansloven for 2024 til at hjælpe de ramte kommuner”. I 

vejledningens afsnit 3 står der: ”Der er på Finansloven for 2024 afsat 121,2 mio. kr. til en 

stormflodspulje…..”. Det undrer flere kommuner og KL at de to beløb ikke stemmer overens, et beløb på 3,8 

mio. kroner vil alt andet lige også gøre en forskel for de hårdt ramte kommune.  

Hvis puljen på 121,2 mio. kr. ikke ansøges fuldt ud, ønsker KL at restbeløbet fordeles forholdsmæssigt, og 

tilskudssatsen kan overstige 25%.    

KL ønsker på enhver måde at bidrage til at ordningen kommer til at fungere efter hensigten, og pengene 

kommer ud og arbejde i kommunerne.   

Specifikke bemærkninger  

I det følgende har KL en række konkrete spørgsmål og tekstnære bemærkninger:  

Dato: 6. marts 2024 

 

Sags ID: SAG-2024-00842 
 

Dok. ID: 3432071 
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Listen over tilskudsberettige udgifter kunne med rette også omfatte: Oprydning efter stormfloden, 

oprensning af vandløb ved kysten som blev blokeret af sedimenter, grønne og rekreative områder som 

blev ødelagt.  

Ændring af projekter. Det er uklart om beløbsgrænserne gælder for den samlede ansøgning til puljen, eller 

de enkelte delprojekter i ansøgningen.   

Det vil fremme hastigheden (med 31/12/2024 i hukommelse) af genopretningen, og begrænse 

bureaukratiet, hvis beløbsgrænserne for Miljøstyrelsens godkendelser af projektændringer hæves.   

Side 8: Kystbeskyttelsesanlæggenes afgrænsning skal forstås som de funktionelle dele af det enkelte anlæg, 

der bidrager til den samlede højvandsbeskyttelse.  

Der bør stå ”samlet højvands- og/eller erosionsbeskyttelse, herunder sandfodring”  

Side 13, to gange nævnes timeregistrering.   

Tilsagnshaver skal indsende fakturaer, lønsedler, timeregistrering og slutregnskab, hvis tilsagnet udtages til 

stikprøvekontrol.  

Det er uklart hvilke timeregistreringer der er tale om? Hvis en entreprenør har vundet opgaven i fast pris, 

vil der ikke foreligge timesedler – er det meningen at der kun kan arbejdes efter time afregning? Eller går 

kontrollen på timeregistreringer af kommunens eget personale?  

Afslutning  

KL takker endnu engang for høringen, og ser frem til den videre dialog om vejledningen.   

  

  

Med venlig hilsen  

Lars Kaalund, Chefkonsulent KL 

  



Høringssvar fra Sønderborg Kommune 

 
 
Høringssvar til ”Vejledning om tilskudspulje i forbindelse med stormfloden den 20. 
– 21. oktober 2023”  
 
Sønderborg Kommune takker for muligheden for at afgive høringssvar på den 
udsendte vejledning om tilskudspulje i forbindelse med stormfloden 20. – 21. 
oktober 2023. Nedenfor fremsættes Sønderborg Kommunes bemærkninger i forhold 
til følgende punkter i vejledningen.  
 
Afsatte midler og finansiering (afsnit 3)  
Det fremgår af vejledningen, at der på Finansloven for 2024 blev afsat 121,2 mio. kr. 
til genopretning af kommunale bygninger og kommunal infrastruktur.  
Det fremgår ydermere, at tilskudsmidler inklusive kommunens andel skal være brugt 
i 2024.  
 
Høringssvar  
Sønderborg Kommune anerkender, at der kommer hjælp til de 27 ramte kommuner, 
men når vi læser om betingelserne bliver vi forundrede og bekymrede for, om 
hjælpen reelt er en hjælp. At projekter for samlet set 80 mio. kr. skal være igangsat 
og midlerne være brugt i 2024 er ikke realistisk og en umulig opgave for Sønderborg 
Kommune.  
 
Sønderborg Kommune har en kritisk infrastruktur som forbinder øen Kegnæs med 
Als. Denne alene beløber sig til op mod 50 mio. kr. Projektets kompleksitet gør såvel 
planlægning, projektering og myndighedsbehandling omfattende og tidskrævende. 
Det er ikke realistisk at nå det i 2024. Derfor opfordrer Sønderborg Kommune til 
muligheden for at søge dispensation til at forlænge perioden for tilskud ind i 2025.  
 

Generelt venter et omfattende arbejde med projektering og planlægning af 

hundredvis af skader langs store dele af Sønderborg Kommunes kyster. Opgaverne 

kræver politisk behandling, myndighedsbehandling og udbud, og selve 

genopretningen kommer også til at tage tid. 

Lånepuljen (afsnit 4) 

Det fremgår, at lånepuljen er til kommuner med lavere likviditet 

Høringssvar 

Sønderborg Kommune gør opmærksom på, at likviditeten i vidt omfang er 

disponeret til konkrete projekter og aktiviteter, hvor kommunens tilgængelige 

likviditet er lavere – det forventes, at der tages højde herfor. Desuden har 

kommunen aktivt tilvalgt, at der skal være en likviditet, der muliggør at 

kernevelfærden på kort sigt kan fastholdes også i tilfælde, hvor konjunkturer og 

demografi presser driften. 

Teknik Miljø 
Bæredygtig – Vand og 
Natur  
Sønderborg Kommune  
Rådhustorvet 10  
6400 Sønderborg  
T: 88 72 64 00  
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W: 
sonderborgkommune.dk  
08-03-2024  
23/71335  



Sønderborg Kommune forventer, at tildeling af lånedispensation jfr. Indenrigs- og Sundhedsministeriets 

regler automatisk kan overføres fra 1 år til følgende år. Der gøres desuden opmærksom på, at en række 

genopretningsprojekter vil være af længere varighed, hvorfor dette er en nødvendighed. 

Hvordan søges der tilskud (afsnit 7) 

Af ansøgningen skal det fremgå, hvordan genopretning af skaden påtænkes gennemført. Det fremgår 

ydermere, at der skal udpeges én kontaktperson i kommunen og at tilsagn sendes til ansøgers e-boks. 

Høringssvar  

Sønderborg Kommune anerkender vigtigheden af at beskrive, hvordan genopretningen af skaden påtænkes 

gennemført i ansøgningen. Dog ønsker kommunen at påpege, at flere af skaderne er omfattende og kræver 

ekstern rådgivning. På ansøgningstidspunktet kan vi ikke nødvendigvis give en detaljeret redegørelse for 

den præcise udførelse af genopretningsprojekterne. Vi vil dog kunne beskrive vores forventede tilgang og 

planlægning. Vi noterer os, at der skal udpeges én kontaktperson i kommunen. Vi anbefaler, at det bliver 

muligt at udpege flere kontaktpersoner, da dette kan styrke kommunikationen og sikre en mere effektiv 

sagsbehandling. 

Definitioner (afsnit 9) 

Direkte skade; kan skader, der tidsmæssigt indtræder samtidig med stormfloden eller i umiddelbar 

forlængelse heraf betragtes som direkte skader. 

Høringssvar 

Sønderborg Kommune har gentagende gange, siden stormfloden indtraf, forsøgt at få klarlagt, om 

genopretning kunne igangsættes uden, at man mistede retten til at søge puljen. Dette har vi først fået svar 

på i februar 2020. I den mellemliggende periode har der være flere hændelser med såvel højvande som 

koblede regnhændelser, som har medført yderligere skader på de allerede opståede skader. Skader som 

muligvis kunne være undgået, hvis vi havde kunnet påbegynde genopretningen. Sønderborg Kommune 

ønsker derfor mulighed for, at der kan inddrages udgifter til genopretning af skader, som kan 

dokumenteres opstået som følge af, at genopretning ikke er sket.  

Hvilke udgifter gives der tilskud til (afsnit 10)  

Det fremgår af vejledningen, at tilskudspuljen er reduceret til 121,2 mio. kr. Der fremgår ydermere, at de 

tilskudsberettigede udgifter dækkes med det beløb, det vil koste at genoprette det beskadigede med 

samme byggemåde, gængse byggematerialer og på samme sted.  

Høringssvar  

Vi har opfattet puljen til at være målrettet delvis dækning af kommunernes udgifter og anmoder om en 

nærmere begrundelse for denne ændring. Vi er bekymret for, at et indgreb på næsten 4 mio. kr. kan have 

betydelige konsekvenser for kommunens økonomi og krav til egenfinansiering.  

Sønderborg Kommune har med sine 250 km kyststrækning omfattende skader på kystnære anlæg. Hvis 

disse bliver genopbygget 1:1 er der stor risiko for, at de bliver ødelagt ved fremtidens voldsomme vejr.  

Det forekommer uhensigtsmæssigt og uden sigte på bæredygtighed at puljen ikke også omfatter udgifter til 

forstærkninger efter ”Build Back Better”- princippet.  



Især en kritisk vejinfrastruktur, der forbinder Als med øen Kegnæs via en dæmning, står over for 

udfordringer. Dæmningen er beliggende i kystvand, der er en del af Natura 2000-området, herunder 

beskyttede sandbanker. Genopbygning af dæmningen vil sandsynligvis kræve hård kystbeskyttelse og 

efterfølgende sandfodringer, hvilket kan være komplekst og krævende.  

Tilskudsberettigede udgifter (afsnit 10.1 og 10.2)  

En liste med eksempler på tilskudsberettigede udgifter fremgår med præcisering af, at Miljøstyrelsen efter 

konkret vurdering kan godkende andre specifikke udgifter som tilskudsberettigede. Derudover fremgår en 

ikke udtømmende liste over ikke tilskudsberettigede udgifter.  

Sønderborg Kommune ser med glæde, at udgifter til rådgivere og til kommunens egen entreprenørafdeling 

er en del af de udgifter, som kan søges dækket af stormflodspuljen.  

Sønderborg Kommune undrer sig over, at følgende udgifter ikke er en del af dem, der kan søges tilskud til:  

Oprydning efter stormflod/fjernelse af stormflodsskrald.  

I Sønderborg Kommune kan vi imødese store udgifter til håndtering af stormflodsskrald. Med vores mange 

kyststrækninger er der voldsomme mængder af stormflodsskrald på strande og grønne arealer, som endnu 

ikke er fjernet.  

Det er til stor gene for såvel borgere som turister, hvis dette affald ikke fjernes.  

Oprensning af vandløb  

Med Sønderborg Kommunes mange km kyststrækning har vi flere vandløb, hvor udløb er er blevet 

tilstoppede og tilhørende sluser er blevet ødelagt. Dvs. at der er udgifter forbundet med reparationer og 

rensning af sluser og vandløb.  

Grønne områder og rekreative anlæg 

Flere af kommunens grønne områder og rekreative anlæg – herunder legepladser og træningsinstrumenter, 

borde- og bænkesæt osv. er blevet ødelagt. Områderne har stor værdi for turisme og for borgernes velfærd 

og ønskes genopbygget. Hvis der ikke kan ydes tilskud til denne form for skader, kan det betyde, at 

reparationen vil blive undladt.  

Sønderborg Kommune anmoder om at ovenstående ikke tilskudsberettigede udgifter bliver ændret til 

tilskudsberettigede skader. Derudover opfordrer Sønderborg Kommune til, at der åbnes op for, at der kan 

søges om tilskud til en bredere vifte af stormflodsrelaterede skader.  

Tilskuddets størrelse og fordeling af midler (afsnit 11)  

Tilskudspuljen på 121,2 mio. kr. fordeles proportionalt mellem ansøgerkommunerne ud fra de ansøgte 

tilskudsberettigede udgifter.  

Høringssvar  

Dette forekommer reelt og retfærdigt. Dog er det bekymrende, at vi som kommune først i løbet af maj 

måned kan få vished for, hvor stor en andel af vores udgifter, der dækkes af puljen.  

Sønderborg Kommune er den hårdest ramte kommune og har dermed en uforholdsmæssig stor udgift til 

genopretningsprojekter. Fordelingen af tilskudsmidler bør tage højde for dette.  

Afgørelse om tilsagn eller afslag (afsnit 12)  



Der sendes et tilsagnsbrev med vilkår i forhold til hvilke forpligtelser, der er knyttet til tilsagnet. 

Tilsagnsbrevet sendes til ansøgers e-boks. Samtidig orienteres kommunens kontaktperson. 

Høringssvar  

Hvis der med dette menes, at tilsagnsbrevet sendes til en privat e-boks hos en udpeget medarbejder, 

forekommer det ekstremt sårbart.  

For at øge robustheden i kommunikationen foreslår vi, at afgørelser også sendes til en officiel mailadresse.  

Ændringer i projektet (afsnit 16 og 19)  

Det fremgår at behov for ændringer i projekter i forhold til budget og/eller anlægsarbejde, der opnået 

tilsagn til, skal godkendes af Miljøstyrelsen. Det anbefales ydermere, at ændringen godkendes inden den 

gennemføres.  

Af afsnit 19 fremgår det, at tilsagn bortfalder, hvis projektet ikke bliver gennemført i overensstemmelse 

med tilsagnet.  

Høringssvar  

Sønderborg Kommune vil anmode om, at der defineres en bagatelgrænse for hvilke projektændringer, der 

kræves godkendt af Miljøstyrelsen.  

Vi er bekymrede for unødigt bureaukrati som uhensigtsmæssigt kan forlænge tidsaspektet i opgaverne med 

at reparere stormflodsskader, med den risiko, at tilsagns muligheden bortfalder.  

Hvis projektændringer skal godkendes af Miljøstyrelsen, vil vi stærkt opfordre til, at der etableres et fast 

track spor, så godkendelse af projektændringer har meget kort sagsbehandlingstid, samt at der ikke stilles 

bureaukratiske krav til materiale, som skal indsende i forbindelse med evt. godkendelse af en 

projektændring.  

Anmodning om udbetaling (afsnit 17)  

Det fremgår at nødvendig dokumentation afhænger af tilsagnets størrelse.  

Høringssvar  

Der er her tvivl om de anførte beløbsgrænser gælder pr. projekt eller for den samlede ansøgning.  

Sønderborg Kommune mener, at det bør gælde pr. projekt, idet det skal afspejle væsentlighed af risiko og 

fremme afbureaukratisering. Sønderborg Kommunes udgifter til genopretning, og dermed tilskud, 

overstiger klart grænsen op 1 mio. kr.  

Hvis beløbsgrænserne gælder for den samlede ansøgning, vil alle projekter i Sønderborg Kommune være 

omfattet af krav om slutregnskab og revisorerklæring. Sønderborg Kommune mener samtidig, at udgiften 

til revisorerklæring bøf være omfattet af de refusionsberettede udgifter. 

 

Venlig hilsen  

Lisbeth Møller Jensen 

  



Høringssvar fra KL 2 

Tak for høringen, og nu er vi kommet langt ud over deadline. Som I kan se af vores høringssvar, og dem I 

har fået fra kommunerne, er der absolut ingen forståelse for de tidsgrænser der er sat, vi håber de kan 

ændres. 

Jeg har fået et par forslag som jeg sender her, uagtet den officielle høring er passe. 

Der er en som påpeger at ordningen med en kontaktperson er meget sårbar i tilfælde af 

ferie/sygdom/jobskifte. Et forslag som vil sikre en robust kontakt, er at kommunens officielle mail altid er cc 

på mails med kontaktpersonen, det er en lille ting med stor effekt. 

Og så er der kommet et spørgsmål som går på om skader som skyldes manglende beskyttelse fra de 

ødelagte anlæg (kystsikring) kan medtages. Skaderne opstod i de efterfølgende storme i december, og 

skyldes at det ikke har været muligt at genopbygge sikringen efter stormen i oktober? 

  

Med venlig hilsen 

Lars Kaalund 

 

Chefkonsulent 

Klima & Tværkommunalt Samarbejde 

 

  Weidekampsgade 10  
Postboks 3370  
2300 København  
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